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Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges at udarbejde en 

redegørelse om fordele og ulemper ved legalisering af cannabis. Redegørelsen skal 

endvidere indeholde, hvordan en mulig legalisering og salg af cannabis kan 

gennemføres. Redegørelsen præsenteres for Inatsisartut senest til EM 2024.  

(Medlem af Inatsisartut Kristian Jeremiassen, Inuit Ataqatigiit) 

 

 

Svarnotat 

(Naalakkersuisoq for Børn, Unge, Familier og Sundhed) 

 

 

1. behandling 

 

På vegne af Naalakkersuisut vil jeg takke medlem af Inatsisartut Kristian Jeremiassen, Inuit 

Ataqatigiit, for beslutningsforslaget. 

 

Naalakkersuisut mener, at ulovlig import af cannabis er et stort og alvorligt problem i vores samfund. 

Og vi deler forslagsstillers bekymring, om at nogle borgere og deres familier bliver hårdt ramt af de 

sociale og økonomiske konsekvenser ved ulovlig handel med cannabis. Naalakkersuisut deler også 

bekymringen, om at et stort ukendt pengebeløb forsvinder ud af landet. Penge, som kunne havde 

cirkuleret internt i landet, til gavn for samfundet. 

 

Vi ved, at brugen af cannabis har en lang række skadelige virkninger, både sundhedsmæssigt og 

socialt. Vi ved blandt andet, at der kan være skadevirkninger af både akut og langvarig karakter f.eks. 

afhængighed, psykoser, angst og panik, nedsat fertilitet og øget risiko for luftvejssygdomme, herunder 

kræftsygdomme. Dertil ved vi, at brugen af cannabis forringer hukommelsen og koncentrationsevnen, 

hvilket har negative konsekvenser for evnen til at gennemføre en uddannelse eller at udføre komplekse 

arbejdsopgaver1.  

Hvilke fordele der kan være ved at legalisere brugen af cannabis, kender vi ikke i tilstrækkelig grad 

men vi er åbne for at undersøge dette.  

Der er enkelte lande i verden, der på forskellig vis har legaliseret cannabis. Naalakkersuisut finder det 

interessant at undersøge hvilke erfaringer landende har gjort sig, og hvilken ny viden der er opstået 

som følge af legaliseringen.  

 

Det er ingen hemmelighed at presset på vores sundhedsvæsen har været stigende igennem årene, og at 

det er en tendens, der vil fortsætte i takt med, at vi lever længere og at der derfor bliver flere ældre 

med f.eks. kroniske sygdomme. Hvis brugen af cannabis legaliseres, er det vigtig at være opmærksom 

på om de afledte konsekvenser kan risikere at belaste sundhedsvæsenet yderligere. Samtidig har vi et 

alvorligt problem med manglen på uddannet sundhedsfagligt personale i sundhedsvæsenet. 

Personalemanglen fører til, at hver enkelt medarbejder skal løfte flere og tiltagende komplekse 

opgaver, og at borgerne skal vente længere tid på at få behandling. Dette er en situation som 

                                                           
1 Sundhedsstyrelsen (2022) Cannabis som rusmiddel – Den aktuelle viden om rusvirkninger, skadevirkninger og 
udbredelse https://www.sst.dk/-/media/Viden/Stoffer/Oversigt-over-stoffer/Sl%C3%B8vende-stoffer/Notat-
om-cannabis.ashx?sc_lang=da&hash=AB0F87CDA3E1791103F4325CD7725703 

https://www.sst.dk/-/media/Viden/Stoffer/Oversigt-over-stoffer/Sl%C3%B8vende-stoffer/Notat-om-cannabis.ashx?sc_lang=da&hash=AB0F87CDA3E1791103F4325CD7725703
https://www.sst.dk/-/media/Viden/Stoffer/Oversigt-over-stoffer/Sl%C3%B8vende-stoffer/Notat-om-cannabis.ashx?sc_lang=da&hash=AB0F87CDA3E1791103F4325CD7725703
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Naalakkersuisut ikke kan acceptere, og der skal derfor søges løsninger herpå.   

 

Sundhedskommissionens længeventede betænkning afleveres under denne samling og vil være vores 

pejlemærke i den videre udvikling af sundhedsvæsenet. En udviklingsproces, hvor vi må forvente 

nogle svære og hårde prioriteringer.  

 

Offentliggørelsen af Sundhedskommissionen betænkning vil medføre nye arbejdsopgaver i 

Departementet for Sundhed og Sundhedsvæsenet, der i de kommende år vil skulle arbejde med at 

analysere og implementere kommissionens anbefalinger på sundhedsområdet. På nuværende tidspunkt 

ved vi ikke hvor mange nye opgaver, der kommer til at opstå som følge af anbefalingerne i 

betænkningen.  

Alvorligheden af situationen i Sundhedsvæsnet betyder, at der er behov for at prioritere i 

arbejdsopgaverne. Ressourcerne skal anvendes, der hvor de gavner befolkningssundheden mest 

muligt.  

 

Med afsæt i ovenstående fremsætter Naalakkersuisut hermed et ændringsforslag:  

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges at udarbejde en 

redegørelse om fordele og ulemper ved legalisering af cannabis. Redegørelsen 

præsenteres for Inatsisartut senest til EM 2024.   

 

Hvis redegørelsen fører til et ønske om at arbejde videre med de faktiske muligheder for legalisering 

vil der senere kunne laves en redegørelse der skitserer hvordan en mulig legalisering og salg af 

cannabis kan gennemføres. 

 

 

 

 

 

 


